



جامعة بغداد

# دور التخطيط البيئي في إنعاش الأهوار منطقة الدراسة: هور الحمّار

مشروع تخرج تقدمت به  
فيفيان فائق عطية

إلى  
المعهد العالي للتخطيط الحضري والإقليمي / جامعة بغداد  
وهو جزء من متطلبات نيل درجة الدبلوم العالي المهني  
في علوم التخطيط الحضري والإقليمي  
تخصص: تخطيط بيئي

بإشراف  
م.د. عبد الوهاب احمد عبد الوهاب

كانون الثاني ٢٠٠٩م

محرم ١٤٣٠هـ

*The Role of Environment  
Planning in Revive Marshes*

*A Research Project*

*Submitted By  
Vivian Faiq Atia*

**To The High Institute for Urban & Regional Planning/ University  
of Baghdad As a Partial Fulfillment for the Requirements to  
Award Vocational High Diploma Degree In Region and Urban  
Planning Science in Environment Planning Specialty**

*Supervisor*

*Assistant Teacher Dr. Abdul Wahab Ahmed Abdul Wahab*

2009 A D

1430 Moharam

## المستخلص

إن الهدف من هذه الدراسة دراسة السبل الكفيلة لإنعاش الاهوار، وبيان التأثيرات البيئية الناجمة عن تجفيف الاهوار وتأثيرها على الواقع الاجتماعي والاقتصادي لبيئة الاهوار ومن ثم التوصل إلى المشكلات الاجتماعية والمادية في منطقة الاهوار، بالاعتماد على الدراسات الميدانية والموثقة لدى دوائر الدولة المتخصصة وإجراء عملية تحليل معلوماتي لهذه الدراسات.

أوضحت نتائج الدراسة ان هنالك وفي الوقت الحاضر (٢٦٧) قرية من سكان الاهوار الذين يسكون بصورة فعلية داخل الاهوار أو بصورة محاذية وضمن مساحات الاهوار الكلية التي تتكون على شكل مثلث رأسه في محافظة البصرة وقاعدته في محافظة الناصرية والعمارة وتنتشر على أضلاعه القصبات والمدن والوحدات الإدارية التابعة لهذه القرى. حيث بلغ تعداد السكان الكلي لهذه المناطق (٢٤٢٢٣٦) نسمة.

إن الهجرة المتكررة وعدم الاستقرار الدائم أثرت في الحياة الاجتماعية لسكان الاهوار والمجتمعات التي هاجروا إليها مما احدث العديد من المشكلات الاجتماعية التي لازال هؤلاء السكان يعانون منها مثل ارتفاع نسب الأمية، وظهور حالات البؤس الاجتماعي نتيجة لتردي نوعية المنازل وعدم توفر الخدمات الأساسية، والعيش في أوضاع اجتماعية وثقافية بائسة تنذر بالخطر وتستوجب التدخل السريع من قبل الجهات المختصة لأنقاض هذه الاهوار وسكانها.

## Abstract

The objective of this research is to study the methods to revive marches and to explain the environmental affections resulted from dry the marches and the influence on social and economic situation to marshes environment depending on field study that are documented in specialized state offices and make data analyses for these studies.

The study results illustrate that there are 267 villages of marshes residents who live actually in marshes area or near by in the whole marshes area which appear as a triangle its head in Basrah and base in Nassiryah and Ammara. The cities and towns are distributed around this triangle. The population of this area is 242236

The frequent immigration and non settlement influences social life of marshes population and the societies they immigrate to. That led several social problems which all those population suffered from such as increasing illiteracy, poverty and unavailability of fundamental services and living in miserable social and cultural situation It is risky situation and required quick intervene by authorities to save the marshes and their population.